

Грамматика. Занятие #9. THE PAST PERFECT TENSEПрошедшее совершенное время**PERFECT TENSES (ПЕРФЕКТНЫЕ ВРЕМЕНА)**

Перфектные (совершенные) времена выражают действие, которое произошло до определенного момента или периода в настоящем (Present Perfect), в прошедшем (Past Perfect), будущем (Future Perfect) и будущем относительно прошедшего (Future-in-the-Past)

Время (time)

Прошедшее		Настоящее		Будущее
Past Perfect	↑	Present Perfect	↑	Future Perfect

Перфектные времена образуются из соответствующих форм неопределенных времен вспомогательного глагола to have и причастия прошедшего времени (Past Participle) основного глагола.



English with Rinat - <https://www.youtube.com/c/rinatm>

Instagram - [@englishwithrinat](https://www.instagram.com/englishwithrinat)

Telegram - t.me/englishwithrinat

THE PAST PERFECT TENSE

Прошедшее совершенное время

Past Perfect образуется из вспомогательного глагола **to have** в Past Indefinite и причастия прошедшего времени (Past Participle) основного глагола.

Прошедшее	Настоящее	Будущее
I had worked (Я работал) ↑		↑

Глаголы в Past Perfect не изменяются по лицам и числам:

I (he, she, it, we, you, they) **had worked**.

В устной речи преимущественно употребляется сокращение:

I'd (he'd, she'd, it'd, we'd, you'd, they'd) **worked**.

В вопросительной форме вспомогательный глагол ставится перед подлежащим:

Had you worked?

В отрицательной форме после вспомогательного глагола употребляется отрицательная частица **not**:

I had not worked.

В устной речи в отрицательной и в вопросительно-отрицательной формах употребляется также сокращенная форма hadn't:

He hadn't worked.

Hadn't he worked?

Употребление Past Perfect.

Past Perfect употребляется для выражения действия, *состоявшегося ранее другого действия в прошлом*, выраженного глаголом в Past Indefinite:

I told you I had met her.

(Я говорил тебе, что встретил её) - *сначала встретил её, потом сказал об этом.*

When she had closed the suitcase, she put on her coat.

(Закрыв чемодан, она надела пальто) - *она надела пальто после того, как закрыла чемодан.*

In the darkness he couldn't see the man who had said it.

(В темноте он не мог видеть человека, который сказал это)

The sun had set and it was becoming dark.

(Солнце уже зашло. Темнело)

Форма *was becoming dark* выражает действие, которое имело место в определенный период времени в прошлом (*солнце зашло к этому периоду времени*)

Примечания.

1. Во время перечня прошедших действий в той последовательности, в которой они происходили, глаголы употребляются в Past Indefinite ([см. занятие 3](#)):

I opened the door, closed it and went into the bedroom.

(Я открыл дверь, закрыл ее и пошел в спальню)

2. В сложноподчиненном предложении с союзами *after* **после того, как** и *before* **перед тем, как**, когда нет надобности особо отмечать, что одно действие предшествует другому, и в главном, и в придаточном предложениях употребляется Past Indefinite:

He stood motionless after she disappeared.

(Он стоял неподвижно, после того как она скрылась из виду)

I was a school teacher before I got into the army.

(Я был школьным учителем перед тем, как пошел в армию)

Past Perfect употребляется для выражения *минувшего действия*, которое уже закончилось к определенному моменту в прошлом. Этот момент может указываться такими словосочетаниями: *by two o'clock к двум часам, by that time к тому времени, by the 1st of September к первому сентября и т.п.:*

I had done my homework by eight o'clock.

(К восьми часам я уже выполнил свою домашнюю работу)

Отрицательная форма Past Perfect указывает на то, что к определенному моменту в прошлом действие еще не закончилось:

I had not read the book by Saturday.

(До субботы я еще не прочитал книгу)

Past Perfect употребляется для выражения действия, *начавшегося до определенного момента в прошлом и длившегося вплоть до этого момента*. В этом значении Past Perfect употребляется преимущественно с глаголами, которые не имеют формы Continuous:

When he came, I had been there for half an hour.

(Когда он пришел, я был там уже полчаса)

After she had worked a little while, he went to her side and watched her.

(После того как она немного поработала, он подошел и наблюдал за ней)

В придаточных предложениях времени и условия Past Perfect употребляется для выражения предпрошедшего действия, которое было будущим относительно прошлого:

She said that she would go home as soon as she had passed all her exams.

(Она сказала, что поедет домой так скоро, как сдаст все экзамены) - *она сдаст все экзамены до отъезда, а отъезд был будущим действием на момент речи.*

He would sit with her tonight after Mabel had gone.

(Он будет сидеть с ней сегодня, после того как Мейбл уедет)

В этом случае Past Perfect переводится на русский язык формой будущего времени.



English with Rinat - <https://www.youtube.com/c/rinatm>

Instagram - [@englishwithrinat](https://www.instagram.com/englishwithrinat)

Telegram - t.me/englishwithrinat

В следующем уроке мы начнем разберем Future Perfect Tense (Будущее совершенное время). Вступайте в мою группу в Телеграм - t.me/englishwithrinat

THE PAST PERFECT TENSE

Exercise 103. Make up five sentences from each table.

I	had	(not)	posted the letter	by three o'clock.
He			received the telegram	by that time.
She			swept the floor	before he came.
We			fallen asleep	
You			cooked dinner	
They			finished it	

Had	I	learned the poem	by Monday?
	he	decorated the building	by that time?
	she	washed the dishes	by the time you came?
	we	moved there	
	you	seen her	
	they	prepared the report	

I	said	that	I	had	finished school.
He	thought	if	he		built the plant.
She	wrote		she		bought a tape recorder.
We	asked		we		won the game.
You		.	you		left for the Far East.
They			they		solved the problem.

Exercise 104. Make the following interrogative and negative.

1. The pupils had translated the text before the bell rang.
2. Kate had done her lessons by eight o'clock.
3. Peter had studied English before he entered the institute.
4. The girls had cleaned the room by the time their mother came back.
5. We had reached the village before the sun set.
6. He had parked the car before the rain started.
7. The teacher had cleaned the blackboard before I read the sentence to the end.
8. I had washed all the dishes before my mother entered the kitchen.
9. I had invited them before I fell ill.
10. They had copied the text by five o'clock.

Exercise 105. Choose the right form of the verb from the brackets. Explain your choice.

1. Now she was glad she his address away (was not throwing/did not throw/has not thrown/had not thrown).
2. Rosemary in Paris three days before she called Jean-Jacques (was/were/has been/had been).
3. I paid for what we (were drinking/have drunk/had drunk), and we made our way to a cheap restaurant.
4. On their return they found that

Davidson ... just ... (has ... come/have ... come/had come). 5. Dr. Macphail told her what and asked her to break the news to Mrs. Davidson (happened/happens/has happened/had happened). 6. "What's your butler's name? I ask because I had a fancy I him somewhere before (saw/see/sees/have seen/had seen). 7. I realized immediately she me whether they were her daughters, her sisters, her nieces, or her friends (did not tell/hasn't told/hadn't told). 8. I was very much surprised when I heard he Braunschmidt & Co (has left/is leaving/had left). 9. He did not think now that Millie ... anything about Sunday (know/knows/knew/had known). 10. He felt as he when his father died (feels/felt/had felt). 11. A change came over my life after this. Before Thompson everything; he drove my papers and clothes back to their proper places (is disorganized/was disorganized/had been disorganized).

Exercise 106. Change from direct into indirect speech.

Model: *Paul said, "I met her at the department store."* —
Paul said that he had met her at the department store.

1. The woman said, "I studied German at school".
2. The teacher said, "I saw them in the Zoo".
3. The girl said, "I have already spoken to them".
4. The pupils said "We have done the exercises".
5. The man said "I lived in Kaluga at that time".
6. He said, "I did not recognize your handwriting".
7. His aunt said, "I was at home at that time".
8. The girl said, "I spent my holidays in the country."
9. The policeman said, "I haven't seen this man here before".
10. The tourist said, "I have booked the tickets beforehand".

Exercise 107. Replace the infinitives in brackets by the Past Indefinite or the Past Perfect.

1. Yesterday we (to discuss) the film which we (to see) some days before.
2. When my sister (to go) to the theatre, I (to begin) to write the letter.
3. The children (to fall asleep) by ten o'clock.
4. He (to tell us) many interesting things he (to see) in Suzdal.
5. Peter (to show) us the bicycle his father (to buy) for him.
6. Mother (to cook) supper by the time they (to come) home.
7. Last summer we (to go to see) the village where my father (to work) before he served in the army.
8. Then she (to remember) that she (to leave) the keys in the car.
9. John (to tell) me that he (to invite) his new friends to visit him in Tennessee.
10. He (to say) that his parents (to buy) him a computer last week.

Exercise 108. Translate into English.

1. Когда Аня пришла в школу, ее товарищи уже полили цветы. 2. Мы читали книжку, которую я купил в подземном переходе. 3. Учитель сказал, что он проверил наши диктанты. 4. Ученик перевел текст к десяти часам. 5. Когда мы вернулись домой, ребенок уже заснул. 6. Мой брат писал, что он уже сдал экзамены по физике и математике. 7. Он поблагодарил меня за то, что я для него сделал. 8. Ученик прочитал вслух рассказ, который он написал дома. 9. В прошлом году его отец ездил в деревню, где он провел свое детство. 10. Вчера Аня пришла домой в пять часов. Ее младший брат выполнял домашние задания, а отец и мать еще не вернулись с работы. 11. Она была уверена, что видела эту женщину раньше, но не могла припомнить, где она ее видела. 12. Его отец начал работать на заводе, когда ему было двадцать лет. До этого он жила в деревне. 13. После того как мой товарищ ушел домой, я вспомнил, что забыл показать ему свои новые марки.

THE FUTURE PERFECT TENSE

Exercise 109. Make up five sentences from the table.

I	will	(not)	have	done it	by that time.
He	shall			written it	by five o'clock.
She				translated it	by the time she comes.
We				built it	by the end of the year.
You				prepared it	before I return.
They				had dinner	when he comes back.

Exercise 110. Read the sentences, analyze them and translate into Russian.

1. "I will go there", she said. "I will live there quietly till the money comes through. I will be sensible, this time, I won't let it get burned, I'll find out first where it's needed, where it can be used. And then I *will have done* what I must do. And by then, I will know how to make myself useful. And by then, also, I *will have travelled further* than I will ever travel here. I will see what it is like, that other world. Not many people go there, but to that place I shall go".
2. "Who knows", he thought, "perhaps when I am fifty I *will have forgotten* the extreme gloom into which I sank".
3. I suppose you *will have finished typing* before the cleaner goes, Miss Murchison. If not, please remember to extinguish the light and to hand the key to Mrs. Hodges in the basement.